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Představa osobního boha byla v téměř každém náboženství, s velmi málo výjimkami. 

S výjimkou buddhismu a džinismu mají snad všechna světová náboženství představu osobního 

boha a společně s ní přichází i s myšlenkou oddanosti a uctívání. Buddhisté a džinisté, ačkoli 

nemají žádného osobního boha, uctívají zakladatele svého náboženství stejně tak, jak jiní 

uctívají osobního boha. Tato idea oddanosti a uctívání nějaké vyšší bytosti, která může 

reflektovat lásku k člověku je univerzální. V různých náboženstvích se tato láska a oddanost 

projevuje na různých stupních, v různých fázích. Nejnižším stupněm je rituálnost, při které jsou 

abstraktní myšlenky téměř nemožné a jsou stahováni na nejnižší úroveň tvořenou hmotou. 

Používají se formy a společně s nimi rozličné symboly. V průběhu historie světa zjišťujeme, že 

člověk se pokouší uchopit abstraktní pomocí myšlenkových forem nebo symbolů. Všechny 

vnější projevy náboženství – zvony, hudba, obřady, knihy a obrazy mají tento důvod. Cokoli, 

co apeluje na smysly, cokoli mu pomáhá vytvářet konkrétní představu abstraktního, toho se 

chopí a uctívá to. 

Čas od času existovali v každém náboženství reformátoři, kteří vystupovali proti všem 

symbolům a rituálům. Ale jejich odpor byl marný, tak dlouho, dokud budou lidé existovat, 

bude se drtivá většina přidržovat něčeho konkrétního, na co mohou upnout své myšlenky, co 

bude centrem jejich myšlení forem. Významné pokusy muslimů a protestantů byly směrovány 

k cíli odstranit všechny rituály, a přesto zjišťujeme, že i k nim se rituály vloudily. Nemohou 

zůstat trvale mimo. Po dlouhém boji masy jednoduše zaměnili jeden symbol za druhý. Muslim, 

který si myslí, že každý rituál, každá forma, obraz nebo obřad, používaný nemuslimy je hříšný, 

si to nemyslí, když přijde do své vlastní svatyně, do Ka'by. Každý zbožný muslim kdekoli se 

nachází při modlitbě, musí si představovat, že stojí před Ka'bou. Když k ní podniká pouť, musí 

políbit černý kámen ve stěně svatyně. Všechny polibky, které byly miliony a miliony poutníků 

na tento kámen vtisknuty povstávají jako svědci ve prospěch věřících v poslední den soudu. 

Pak je tady studna Zamzam. Muslimové věří, že ten, kdo z ní načerpá trochu vody, že bude mít 

odpuštěny své hříchy, a bude mít po dni zmrtvýchvstání nové svěží tělo, a bude žít na věky. 

Jinde zjišťujeme, že symbolika přichází v podobě budov. Protestanti si myslí, že kostely jsou 

posvátnější než jiná místa. Kostel, tak jak je, znamená symbol. Nebo je tu Kniha. Myšlenka 

Knihy pro ně je mnohem svatější než jakýkoliv jiný symbol. 

Je zbytečné kázat proti používání symbolů, a proč bychom to měli vůbec dělat? Neexistuje 

žádný důvod, proč by neměl člověk používat symboly. Má je k tomu, aby si představoval 

myšlenky jimi označované. Tento vesmír je symbolem a jeho prostřednictvím se pokoušíme 

uchopit to, co je jím označené, co existuje za ním. Cílem je duch a ne hmota. Formy, zobrazení, 

zvony, svíčky, knihy, kostely, chrámy a posvátné symboly jsou velmi dobré, velmi užitečné pro 

vyrůstající rostlinu duchovna, ale jen potud a nikoli dále potom. V případech testu dospělosti 



zjistíme, že rostlina neroste. Je velmi dobré narodit se v kostele, ale je špatné v něm zemřít. Je 

dobré se narodit v hranicích jistých forem, které pomáhají malé rostlince duchovna, ale když 

člověk umírá v hranicích těchto forem, ukazuje to, že nevyrostl, že tu nebyl žádný vývoj duše. 

Pokud tedy někdo tvrdí, že symboly, obřady a formy mají být navždy udržovány, je to špatně. 

Ale pokud říká, že tyto symboly a obřady jsou pomůckou růstu a vývoje duše z jejího nízkého 

a nerozvinutého stavu, má pravdu. Nesmíte ale zaměnit tento vývoj duše ve smyslu 

intelektuálním. Člověk může mít gigantický intelekt, a přesto může být duchovně dítětem. Teď 

si to můžete ověřit. Všichni jste byli vyučováni, abyste věřili ve všudypřítomného boha. Zkuste 

o tom pouvažovat. Proč jen tak málokdo může mít nějakou představu o tom, co to znamená 

všudypřítomnost! Pokud se s tím budete hodně potýkat, získáte něco jako představu oceánu 

nebo oblohy, případně do dálky se táhnoucí zelené země nebo pouště. To jsou všechno 

hmotné představy, a pokud si nedokážete představit abstraktní jako abstraktní, ideál jako 

ideál, musíte se uchýlit k těmto formám, těmto hmotným zobrazením. Není příliš rozdíl, jsou-

li tato zobrazení v mysli nebo mimo ni. Všichni jsme narozeni jako uctívači model a modlářství 

je dobré, protože je přirozeností člověka. Kdo se dokáže dostat za něj? Pouze dokonalý člověk, 

bohočlověk. Zbytek jsou všechno modláři. Tak dlouho, jak vidíme tento vesmír před sebou, 

s jeho formami a tvary, jsme všichni modláři. Je to nadlidský symbol, který uctíváme. Kdo říká, 

že je tělem, je zrozený modlář. My jsme duchem, duchem, který nemá žádnou formu nebo 

tvar, duchem, který je nekonečný a nehmotný. 

Proto je tedy každý, kdo nedokáže uchopit abstraktno, kdo nedokáže myslet o sobě jaký je, 

s výjimkou pomocí hmoty jako těla, modlář. A přesto, jak lidé bojují mezi sebou, nazývají se 

vzájemně modláři! Jinými slovy každý tvrdí, že jeho idol je správný a ostatní se mýlí. 

Proto bychom se měli zbavit těchto dětinských představ. Měli bychom se dostat za žvanění 

lidí, kteří se domnívají, že náboženství je pouze spousta jalových slov, že jde pouze o systém 

doktrín, pro které náboženství je málo intelektuální nebo rozporné, pro které je náboženství 

víra v určitá slova, která jim říká jejich kněz, pro které je náboženství něčím, v co věřili jejich 

předci, pro které je náboženství určitá forma myšlení a pověr, kterých se přidržují, protože to 

jsou jejich národní pověry. Měli bychom se dostat za toto vše a hledět na lidstvo jako jeden 

obrovský organismus, který pomalu přichází ke světlu – podivuhodnou rostlinu, pomalu se 

rozvíjející k podivuhodné pravdě, která se nazývá Bůh a první otočení, první pohyby k němu 

jsou vždy pomocí hmoty a obřadu. 

V centru těchto všech rituálů je jedna myšlenka vystupující nad ostatními – uctívání jména. Ti 

z vás, kteří jste studovali starší podoby křesťanství, kteří jste studovali další světová 

náboženství, jste možná zaznamenali, že tato myšlenka uctívání jména je ve všech. Tvrdí se, 

že, že jméno je velmi posvátné. V Bibli se dočteme, že svaté boží jméno bylo považováno za 

neporovnatelně posvátné, svaté nade vše. Bylo nejsvětější ze všech jmen a předpokládá se, že 

to bylo právě slovo Bůh. 

Je to naprostá pravda. Čím je tento vesmír kromě jména a formy? Dokážete myslet beze slov? 

Slovo a myšlenka jsou neoddělitelné. Zkuste je nějak oddělit. Kdykoli přemýšlíte, činíte tak 



pomocí slovních útvarů. Jedno přináší další, myšlenka přináší slovo a slovo přináší myšlenku. 

Čili celý vesmír je jakoby vnějším symbolem boha a za ním stojí jeho velké jméno. Každé 

jednotlivé tělo je formou (podobou) a za tímto jednotlivým tělem je jeho jméno. Jakmile 

myslíte na známého toho a toho, existuje zde představa jeho těla, a jakmile přemýšlíte o 

známém těle přítele, napadne vás jeho jméno. Taková je lidská přirozenost. Řečeno 

psychologicky, v mysli – hmotě člověka nemůže vzejít myšlenka jména bez představy podoby 

(formy), a nemůže vyvstat představa podoby bez myšlenky jména. Jsou nerozluční, jsou vnější 

a vnitřní stranou stejné vlny. Jako takové byla jména vyzdvihována a uctívána na celém světě 

– vědomě nebo nevědomě nacházel člověk slávu jmen.  

A dále zjišťujeme, že v mnoha rozličných náboženstvích byly uctívány svaté osobnosti. Uctívají 

Krišnu, uctívají Ježíše atd. Kromě toho existuje uctívání svatých, stovky z nich byli uctíváni po 

celém světě a proč ne? Vibrace světla jsou všude. Sova vidí ve tmě. To ukazuje, že tam světlo 

je, i když ho člověk nevidí. Pro člověka jsou viditelné vibrace z lampy, ze slunce, z měsíce atd. 

Bůh je všudypřítomný, manifestuje se v každé bytosti, ale pro člověka je zřejmý, poznatelný 

v člověku. Když jeho světlo, jeho přítomnost, jeho duch září prostřednictvím lidské tváře, pak 

ho může sám člověk poznat. Takže člověk uctívá stále boha prostřednictvím člověka a bude to 

muset dělat, pokud bude člověkem. Může se proti tomu ozývat, ale jakmile se pokusí 

uskutečnit boha, nalezne vrozenou nezbytnost myšlení na boha jako na člověka. 

Zjišťujeme tedy, že v téměř každém náboženství se vyskytují tyto tři primární záležitosti, které 

se týkají uctívání boha – formy nebo symboly, jména, bohočlověk. Všechna náboženství je 

obsahují, ale zjistíte, že chtějí mezi sebou bojovat. Jeden říká: „Mé jméno je jediné jméno, má 

forma je jediná forma a můj bohočlověk je jediný bohočlověk na světě, to vaše jsou jednoduše 

mýty.“ V moderní době se křesťanští duchovní stali trochu laskavějšími a připouští, že 

v starších náboženstvích byly odlišné formy uctívání předzvěstí křesťanství, kterého si 

samozřejmě váží, jako jediné pravdivé podoby náboženství. Bůh testoval sám sebe v starých 

dobách, testoval své síly postupným formováním, což vyvrcholilo křesťanstvím. To je alespoň 

významný pokrok. Padesát let před tím by nepřipustili jako pravdivé nic, s výjimkou vlastního 

náboženství. Tato idea se neomezuje na žádné náboženství, národ nebo osoby, lidé vždy soudí, 

že je správné pouze to, co dělají oni sami. A tady pomáhá studium odlišných náboženství. 

Ukazuje nám, že stejné myšlenky, které jsme označovali za naše, se vyskytovaly stovky let před 

tím jinde, a dokonce ještě lépe vyjádřené než ty naše vlastní. 

Jsou to vnější formy náboženství, kterými člověk musí projít, ale když je upřímný, když chce 

opravdu dojít k pravdě, postupuje výše, nad ně, na úroveň, kde jsou již formy ničím. Chrámy, 

kostely, knihy nebo formy jsou prostě náboženskou školkou, která posílí duchovní dítě natolik, 

aby postoupilo výše; a tyto první kroky jsou nezbytné, pokud chce náboženství. S žízní dychtící 

po bohu přichází skutečná zbožnost, skutečná bhakti. Kdo má touhu? To je otázka. 

Náboženství není v naukách, v dogmatech ani v intelektuální argumentaci, je to bytí a stávání 

se, je to uskutečnění. Slyšíme tolik slov o bohu a duši, o všech mystériích vesmíru, ale pokud 

je vezmeme jednoho po druhém a zeptáme se jich: „Uskutečnili jste boha? Viděli jste svou 

duši:“ – kolik z nich odpoví ano? A ještě všichni mezi sebou bojují! Jednou se v Indii setkali 



zástupci rozmanitých sekt a začali diskutovat. Jeden říkal, že jediný pravý bůh je Šiva, další 

říkal, že jediný bůh je Višnu atd., a diskuze neměla konce. Mudrc, který šel kolem, byl účastníky 

diskuze vyzván, aby rozhodl tuto záležitost. Nejdříve se zeptal muže, který tvrdil, že Šiva je 

největší bůh – „Viděl jste Šivu? Poznal jste ho? Jak tedy víte, že je největším bohem?“ Pak se 

obrátil na uctívače Višnua a zeptal se: „Viděl jste Višnua?“ A tuto otázku položil všem, zjistil, 

že nikdo nic neví o bohu. Proto tolik diskutovali, protože, kdyby ho opravdu poznali, nemohli 

by diskutovat. Když se sklenice plní vodou, vydává zvuk, ale když už je plná, hluk končí. Takže 

samotná skutečnost těchto diskuzí a bojů mezi sektami dokazuje, že nevědí nic o náboženství. 

Náboženství je pro ně pouhá spousta jalových slov k napsání knih. Každý z nich pospíchá 

napsat velkou knihu, tak impozantní, jak je to jen možné, nakrade materiály ze všech knih, 

které mu přijdou do rukou, a nikdy to nepřizná. Potom uvede tuto knihu do světa a přispívá 

ke zmatku, který už tady existuje. 

Velká většina lidí jsou ateisté. Jsem rád, že v moderní době na západě vznikla další třída ateistů 

– mám na mysli materialisty. To jsou upřímní ateisté. Jsou lepší než náboženští ateisté, kteří 

jsou neupřímní, kteří bojují a hovoří o náboženství, a přesto ho nechtějí, nesnaží se ho 

uskutečnit, nesnaží se mu porozumět. Vzpomeňme si na Kristova slova: „Proste a bude vám 

dáno, hledejte a naleznete, klepejte a bude vám otevřeno“. Tato slova jsou pravdivá, nejsou 

to jen symboly nebo fikce. Vyšla ze srdeční krve jednoho z největších božích synů, který vůbec 

kdy přišel na tento svět, slova pocházející z ovoce uskutečnění, od člověka, který pociťoval a 

realizoval samotného boha, který mluvil s bohem, žil s bohem stokrát intenzivněji, než vy nebo 

já pozorujeme tuto budovu. Kdo chce boha? To je otázka. Myslíte, že všechna masa lidí na 

světě chce boha a nemůže ho získat? Tak to nemůže být. Co je to potřeba něčeho? Člověk, 

potřebuje dýchat a existuje pro něho vzduch k dýchání. Člověk, potřebuje jíst a je zde jídlo 

k nasycení. Co vytváří tyto touhy? Existence vnějších věcí. Světlo vytvořilo oči, zvuk vytvořil 

uši. Takže všechny lidské touhy byly vytvořeny něčím, co již existovalo zevně. Tato touha po 

dokonalosti, po dosažení cíle a dostání se za přírodu, jak může existovat, pokud ji něco 

nevytvořilo a zavrtalo ji do lidské duše a žije v ní? Proto člověk, ve kterém se tato touha 

probudí, dosáhne cíle. My chceme všechno mimo boha. Toto není náboženství, co vidíme 

kolem sebe. Paní má ve svém salónu nábytek z celého světa a nyní je moderní mít něco 

japonského, takže koupí vázu a dá ji do místnosti. Takové je náboženství drtivé většiny, mají 

všechny možné věci pro potěšení, a pokud nepřidají trochu ochucení náboženstvím, není život 

v pořádku, protože společnost by je kritizovala. Společnost to vyžaduje, takže musí mít nějaké 

náboženství. To je současný stav náboženství ve světě. 

Přišel žák za svým mistrem a žádal ho: „Pane, potřebuji náboženství.“ Mistr se na mladíka 

podíval, nic neřekl, jen se pousmál. Mladík přicházel každý den a trval na svém, že potřebuje 

náboženství. Ale stařec to věděl lépe než mladík. Jeden velmi horký den požádal mladíka, aby 

šel s ním k řece a potopil se do vody. Mladík tak udělal, stařec ho sledoval a přidržoval ho silou 

pod vodou. Po chvíli zápasu ho uvolnil a zeptal se ho, co potřeboval nejvíce, když byl pod 

vodou. „Doušek vzduchu“, odpověděl žák. „Potřebuješ takto boha? Pokud ano, získáte ho 

během chvíle“, sdělil mu mistr. Dokud nemáte žízeň, tuto touhu nemůžete získat víru, nicméně 



můžete zápolit intelektem nebo svými knihami, nebo formami. Dokud se ve vás neprobudí 

tato žízeň, nejste o nic lepší, než jakýkoli ateista; jenomže ateista je upřímný a vy nejste. 

Jeden velký mudrc říkával: „Představte si, že v jedné místnosti je zloděj, který se dozvěděl, že 

v sousední místnosti je množství zlata. Mezi oběma místnostmi je tenká přepážka. V jakém 

stavu se bude ten zloděj nacházet? Nebude moci spát, nedokáže jíst a cokoli jiného dělat. 

Všechny jeho myšlenky budou zaměřeny na získání toho zlata. Chci tím říci, že pokud by všichni 

lidé skutečně věřili, že jejich štěstí, požehnání, sláva je tam, jednali by tak, jak jednají ve světě, 

bez snahy získat boha?“ Jakmile člověk začne věřit, že je zde bůh, stává se šíleným touhou 

získat ho. Ostatní mohou jít svou cestou, ale jakmile si je člověk jist, že je zde mnohem vyšší 

život než ten, který vede tady, jakmile pocítí jistotu, že smysly nejsou vše, že toto omezené, 

hmotné tělo je jako nic ve srovnání s nesmrtelnou, věčnou, nehynoucí blažeností Já, stává se 

šíleným, dokud nenalezne tuto blaženost pro sebe. A toto šílenství, tato mánie, je tím, co se 

nazývá „probuzením“ náboženství, a když nastane, začíná být člověk zbožný. To ale trvá 

dlouho. Všechny tyto formy a obřady, tyto modlitby a pouti, tyto knihy, zvony, svíčky a kněží 

jsou přípravné práce; odstraňují nečistoty duše. A když se duše stala čistou, chce se 

pochopitelně dostat ke zdroji vší čistoty, k samotnému bohu. Stejně jako železo pokryté 

staletým prachem může ležet celou dobu vedle magnetu a není přitaženo. Jakmile se nečistoty 

odstraní, je železo magnetem přitaženo. Takže, když se lidská duše pokrytá prachem věků, 

nečistotami, špatnostmi a hříchy mnoha zrození stane dostatečně očištěnou těmito formami 

a obřady, činěním dobra druhým, láskou k ostatním bytostem, nastane její přirozená 

přitažlivost, probudí se a razí si cestu k bohu. 

Přesto všechny formy a symboly jsou jednoduše počáteční, nikoli opravdovou láskou k bohu. 

Všude slyšíme o lásce. Každý říká: „Miluj boha.“ Lidé neznají lásku, kdyby ano, nemohli by o ní 

tak nenuceně hovořit. Každý muž tvrdí, že dokáže milovat a poté vzápětí zjistí, že nemá 

v povaze žádnou lásku. Každá žena řekne, že dokáže milovat, ale zanedlouho zjistí, že to 

nedokáže. Svět je plný hovoru o lásce, ale milovat je velmi obtížné. Kde je láska? Jak poznáte, 

že je přítomna láska? Prvním testem lásky je, že nepozná žádné smlouvání. Pokud pozorujete, 

že někde miluje druhého pouze, když od něho něco získává, víte, že to není láska, je to obchod. 

Kdekoli jsou nějaké otázky kupujícího a prodávajícího, není to láska. Takže, když se člověk 

modlí k bohu: „Dej mi to a to“, není to láska. Jak by mohla být? Nabídnu modlitbu a získám 

něco na oplátku, je to jen pouhý obchod. 

Jeden významný král byl v lese na lovu a tam se náhodně setkal s jedním mudrcem. Trochu 

spolu pohovořili, byl rád, že se s ním setkal, a tak ho král požádal, aby od něho přijal dárek. 

Mudrc to odmítl, řekl: „Jsem dokonale spokojen ve svém postavení, tyto stromy mi dávají dost 

ovoce k jídlu, tento nádherný potok mně zásobuje podle potřeby vodou, přespávám v této 

jeskyni. Vládce na to řekl: “Jen abyste mně ospravedlnil a potěšil, pojďte se mnou do města a 

přijměte nějaký dar“. Nakonec mudrc souhlasil a šel s císařem do jeho paláce, tam bylo všude 

zlato, klenoty, mramor a nejúžasnější věci. Bohatství a moc se všude projevovalo. Vládce 

požádal mudrce, aby okamžik počkal, než se v koutě pomodlí. Modlil se: „Pane, dej mi více 

bohatství, více dětí, větší území“. Mezitím se mudrc zvedl a odcházel. Vladař zahlédl, že 



odchází a šel za ním. „Počkejte, pane, nevzal jste svůj dar a odcházíte“. Mudrc se k němu otočil 

a řekl: „Žebrák nežebrá u žebráka. Co mi můžete dát? Sám jste celou dobu žebral pro sebe“. 

To není jazyk lásky. Jaký je rozdíl mezi láskou a kramářstvím (obchodem), pokud žádáte boha, 

aby vám dal to a to? Prvním testem lásky je, že nezná žádné smlouvání. Láska je vždy dárcem 

a nikdy beroucím. Dítě boha říká: „Pokud bůh chce, dám mu všechno, ale nepožaduji nic. 

Nechci nic v tom vesmíru. Miluji jeho, protože ho chci milovat a nežádám žádnou laskavost na 

oplátku. Koho to zajímá, zda je bůh všemohoucí nebo nikoli? Nechci od něho žádnou moc, ani 

žádný projev jeho moci. Nemám žádné další otázky“.  

Druhým testem je, že láska nezná strach. Dokud člověk uvažuje o bohu jako o bytosti sídlící 

nad oblaky, jednou rukou odměňujícího a druhou trestajícího, nemůže tady být žádná láska. 

Můžete někoho vystrašit do lásky? Miluje jehně lva? Myš kočku? Otrok pána? Otroci někdy 

předstírají lásku, ale je to láska? Ve strachu není láska. Vždy je to faleš. S láskou nikdy nejde 

idea strachu. Představte si mladou matku na ulici: pokud na ni štěká pes, uteče do nejbližšího 

domu. Druhý den jde po ulici s dítětem a předpokládejme, že na dítě vyběhne lev, jaký bude 

její postoj? Před tlamou lva bude chránit své dítě. Láska vítězí nad jejím strachem. Stejně tak 

u lásky k bohu. Kdo se stará o to, zda bůh odměňuje nebo trestá? To nejsou myšlenky milence. 

Když se soudce vrací domů, koho v něm vidí jeho manželka? Ne soudce nebo dárce nebo 

vykonavatele trestu, ale svého manžela, svou lásku. Co v něm vidí jeho děti? Svého milujícího 

otce, ne vykonavatele trestu nebo dárce. Takže děti boha v něm nikdy nevidí trestajícího nebo 

dárce. Pouze lidé, kteří nikdy neochutnali lásku, kteří se bojí a třesou. Odhoďte všechen strach 

– přemýšlení o těchto hrozných představách boha jako vykonavatele trestu nebo dárce mohou 

být jen v kruté mysli. Někteří lidé, dokonce intelektuální, jsou duchovní divoši a tyto myšlenky 

jim pomáhají. Ale pro lidi duchovní, kteří se blíží k náboženství, ve kterých je probuzen 

duchovní vhled jsou takové myšlenky jednoduše dětinské, prostě pošetilé. Tito lidé odmítnou 

všechny myšlenky strachu. 

Třetí test je ještě vyšší. Láska je vždycky nejvyšším ideálem. Když člověk prošel prvními dvěma 

stupni, když odhodil všechno kramaření a všechen strach, začne si uvědomovat, že láska je 

vždycky nejvyšším ideálem. Jak často v tomto světě vidíme, jak krásná žena miluje ošklivého 

muže? Kolikrát vidíme pohledného muže milovat ošklivou ženu? Co je to přitažlivost? 

Pozorovatel vidí jenom ošklivého muže nebo ženu, ale tak to nevidí milenec nebo milenka, pro 

ně je to nejkrásnější bytost, která kdy existovala. Jak je to možné? Žena, která miluje ošklivého 

muže, bere ho za ideál krásy, který má ve své mysli a promítá ho na tohoto ošklivého muže, a 

to, co uctívá a miluje, není ošklivý člověk, ale její vlastní ideál. Tento muž je jenom sugesce a 

na tuto sugesci vrhá svůj vlastní ideál a překrývá ho, stává se jejím předmětem uctívání. To 

platí v každé situaci, když milujeme. Mnozí z nás máme velmi obyčejně vyhlížející bratry nebo 

sestry, a přece náš ideál je dělá pro nás krásnými. 

Filozofie za tím je, že každý promítá svůj vlastní ideál a uctívá ho. Tento vnější svět je pouze 

světem sugesce. Všechno, co zevně pozorujeme projektujeme vlastní myslí. Zrnko písku se 

dostane do skořápky ústřice a dráždí ji. Podráždění vytváří sekreci, která pokrývá toto zrnko 

písku a výsledkem je nádherná perla. Podobně zevní věci nás zásobují sugescemi, pomocí 



kterých projektujeme své vlastní ideály a vytváříme své objekty. Hříšný vidí tento svět jako 

dokonalé peklo a dobrý člověk jako dokonalé nebe. Milenci svět vidí jako plný lásky a 

nenávistní lidé jako plný nenávisti; bojovníci nevidí nic jiného než spory a pokojní nic jiného 

než mír. Dokonalý nevidí nic jiného než Boha. Takže vždy uctíváme náš nejvyšší ideál, a když 

jsme dosáhli bodu, kdy milujeme ideál jako ideál, všechny argumenty a pochybnosti zmizí 

navždy. Kdo se stará, zda Bůh může být dokázán nebo nikoli? Ideál nemůže nikdy zmizet, 

protože je součástí mé vlastní povahy. Na ideál se budu ptát pouze tehdy, když pochybuji o 

vlastní existenci, a jak nemohu pochybovat o jednom, nemohu pochybovat o druhém. Kdo se 

stará o to, zda je Bůh všemohoucí a zároveň ke všem milosrdný, nebo nikoli? Kdo se stará o 

to, zda lidi odměňuje, zda se jeví jako tyran nebo dobrý panovník? 

Milenec je za tím vším, za odměnami a tresty, za obavami a pochybnostmi, za vědeckými nebo 

jinými důkazy. Stačí mu ideál lásky a není zcela zjevné, že tento vesmír je projevem této lásky? 

Co vede atomy ke spojování s atomy, molekuly s molekulami, co způsobuje, že planety letí 

k sobě? Co přitahuje člověka k člověku, muže k ženě, ženu k muži, zvíře ke zvířeti, přitahování 

celého vesmíru – jak se říká – do jednoho centra? To je to, co se jmenuje láska. Její projevy 

jsou od nejnižšího atomu až k nejvyššímu bytí, všemohoucí, vše pronikající je tato láska. 

Projevuje se jako přitažlivost u cítících i neživého, u jednotlivého i univerzálního. Na popud 

této lásky dává Kristus svůj život za lidstvo, Buddha dokonce i za zvíře, matka za dítě, manžel 

za manželku. Pod hybnou silou stejné lásky, kterou jsou muži připraveni se vzdát svých životů 

za svou zemi, a kupodivu za základě stejného podnětu stejné lásky zloděj krade, vrah vraždí. 

Dokonce i v těchto případech je duch stejný, ale manifestace rozdílná. Je to jediná hybná síla 

vesmíru. Zloděj má lásku ke zlatu, je tam láska, ale nesprávně zaměřená. Takže ve všech 

zločinech, stejně jako ve všech ctnostných činech stojí v pozadí věčná láska. Představte si 

člověka, jak vypisuje šek na tisíc dolarů pro chudé v New Yorku, a současně ve stejné místnosti 

další člověk padělá podpis svého přítele. Světlo, při kterém oba píší je stejné, ale každý bude 

odpovědný za jeho použití. Není to světlo, které má být chváleno nebo obviňováno. Nezávislé, 

přece září ve všem, je láskou, hybnou silou vesmíru, bez které by se v mžiku rozpadl, a tato 

láska je Bůh. 

“Nikdo, ó milovaný, nemiluje manžela kvůli manželovi, ale pro Já, které je v něm; nikdo, ó 

milovaný, nemiluje manželku kvůli manželce, ale pro Já, které je v ní. Nikdo nemiluje kohokoli, 

s výjimkou Já.“ Dokonce i sobectví, které se tak odsuzuje, je pouze projevem stejné lásky. 

Ustupte od této hry, nezapojujte se do ní, ale vizte toto podivuhodné panoráma, toto veliké 

drama, hrané scénu za scénou, a slyšte tuto podivuhodnou harmonii; jsou to všechno projevy 

stejné lásky. Dokonce i v sobectví, které znásobuje já, posiluje a posiluje. Tento sobecký 

člověk, se zdvojí, když vstoupí do manželství; zněkolikanásobí se, když má děti, a tak roste, 

dokud nepocítí celý svět jako své Já, celý vesmír jako své Já. Rozšiřuje se do jednotné masy 

univerzální lásky, nekonečné lásky – lásky, která je Bohem. 

Tak se dostáváme k tomu, co se nazývá nejvyšší bhakti, nejvyšší zbožnost, kdy odpadávají 

formy a symboly. Kdo ji dosáhl, nemůže patřit k žádné sektě, protože všechny sekty jsou 

v něm. Ke které má patřit? Všechny jejich kostely a chrámy jsou v něm. Který kostel je pro 



něho dostatečně velký? Takový člověk se nemůže vázat určitými omezenými formami. Kde je 

limit pro neomezenou lásku, se kterou se spojil v jedno?  

Ve všech náboženstvích, která vyzdvihují tento ideál lásky, se setkáváme se snahou o její 

vyjádření. I když chápeme, co tato láska znamená a vidíme, že všechno v tomto světě 

náklonností a přitažlivostí je projevem této nekonečné lásky, což se pokoušeli vyjádřit mudrci 

a světci různých národů, vidíme, že používají všechny jazykové prostředky k proměně i těch 

nejtělesnějších projevů na božské. 

Takto zpíval královský hebrejský mudrc, tak zpívali v Indii: „Ó milovaný, jeden polibek tvých 

rtů! Tvoje políbení zvyšuje touhu po Tobě navěky! Ustane všechen zármutek, člověk 

zapomene na minulost, současnost a budoucnost a myslí pouze jen na Tebe.“ To je šílenství 

milence, když všechny touhy zmizely. „Kdo se stará o spásu? Kdo chce být zachráněn? Kdo 

chce být ještě dokonalý? Kdo se stará o svobodu?“ – říká milenec. „Nechci bohatství ani zdraví; 

Nechci krásu, nechci rozum: Nechej mě rodit se stále znovu, uprostřed všeho zla světa; nebudu 

si stěžovat, ale nechej mě milovat Tě kvůli lásce.“ 

To je šílenství lásky, které je vyjádřeno v těchto písních. Nejvyšší, nejpůsobivější, nejsilnější a 

nejatraktivnější lidská láska je ta mezi mužem a ženou, proto byl použit tento jazyk na 

vyjádření nejhlubší zbožnosti. Šílenství lidské lásky je nejslabší ozvěnou šílené lásky svatých. 

Skuteční milenci Boha chtějí zešílet, opít se láskou k Bohu, aby se stali „lidmi opilými Bohem“. 

Chtějí pít pohár lásky, připravený pro světce a mudrce všech náboženství, kteří do něho vlévají 

svou krev, a ve kterém je soustředěna veškerá naděje těch, kteří milovali Boha bez požadavku 

odměny, kteří chtějí jen lásku pro ni samotnou. Odměnou lásky je láska a jaká je to odměna! 

To jediné, co odkládá každý zármutek, jediný pohár, jehož pitím mizí tyto choroby světa, člověk 

se stává šíleným Bohem a zapomíná, že byl člověkem. 

Posléze zjišťujeme, že všechny tyto různé systémy se konečně sbíhají do jediného bodu, který 

je dokonalou jednotou. Začínáme vždy jako dualisté. Bůh je samostatná bytost a já jsem 

samostatná bytost. Přichází láska a člověk se začne Bohu přibližovat a Bůh se jakoby začíná 

přibližovat člověku. Člověk navazuje různé životní vztahy, jako otec, matka, přítel nebo 

milenec; a dosahuje nejvyššího bodu, když se stane jedno s objektem uctívání. „Já jsem ty a ty 

jsi já, uctíváním tebe, uctívám sebe a uctíváním sebe, uctívám tebe.“ Zde nalezneme nejvyšší 

vyvrcholení toho, s čím jsme začali. Na začátku to byla láska k sobě, avšak malé já vytvářelo 

lásku sobeckou, na konci přišel naplněný požár světla, když se já stalo nekonečnem. Bůh, který 

je zpočátku bytostí kdesi se rozpoznal jako nekonečná láska. Samotný člověk se také proměnil. 

Přiblížil se Bohu, odhodil všechny zbytečné touhy, kterých byl dříve plný. S touhami zmizelo 

sobectví a v nejvyšším bodě zjistí, že láska, milující a milované jsou jedno. 
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